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Markione mi je rekao: 
Videæeš, Borise,  imaæemo 
mi i 300.000 automobila, 
samo malo strpljenja

^ itava operacija zvana Fijat de-
sila se u razli~itim vremenima,
razli~itim ekonomskim okol-
nostima u svetu, Evropi i Srbi-
ji. Mi smo nastojali da dovede-

mo jednu automobilsku kompaniju u Kra-
gujevac, kako bismo o`iveli tu industriju,
koja okuplja i ~itav klaster proizvo|a~a au-
tokomponenti, i vratili energiju jednom
zna~ajnom gradu u Srbiji. Na`alost, taman
{to smo zatvorili ukupni sporazum sa Fija-
tom, stupio je prvi udar ekonomske krize
koji je u~inio da ta investicija bude odlo`e-
na. Podse}am vas, razlog zbog koga je Fijat
do{ao, jeste to {to nisu kao firma mogli da
proizvedu sve narud`bine sa kojima su se
suo~avali. Prakti~no, imali su potrebu za
jo{ milion automobila u tom trenutku, kra-
jem 2007. i po~etkom 2008. godine. Takav
svet je u jednom trenutku nestao. Sa uda-
rom krize, banke vi{e nisu mogle da prate
kupovinu automobila, ne samo nekretni-
na, i Fijat je morao da odlo ì tu svoju opera-
ciju. Sre}na okolnost bila je strate{ka odlu-
ka Fijata da locira svoju proizvodnju u ne-
ke druge centre, na odredi{ta sa kvalitet-
nom radnom snagom, gde postoji tradicija
u proizvodnji automobila i gde mo`e da se
usaglasi cena sa tr`i{nim o~ekivanjima. Jo{
jedna zna~ajna okolnost bila je tako|e stra-
te{ka odluka te kompanije da investira u
potpuno novi tehnolo{ki proizvod. To je iz-
uzetno va`na ~injenica. Dakle, nije samo
va`no to {to }emo ponovo imati proizvo-
|a~a automobila u Srbiji. Mi smo sa Fija-
tom imali saradnju jo{ {ezdesetih godina, u
vreme rasta italijanske automobilske indu-
strije koja je bila oslonjena na topolinu, na-

{em „fi}i“. Sada, me|utim, imamo jednu
novu ~injenicu, da }e ta kompanija imati
najvi{i tehnolo{ki nivo proizvodnje upravo
u Kragujevcu - tako predsednik Srbije Boris
Tadi} po~inje razgovor za Danas, a nepo-
sredan povod za susret je to {to je upravo sa
trake u kragujeva~koj fabrici si{ao prvi pro-
totip novog modela Fijata, kojim }e se ta
kompanija svetu predstaviti na martov-
skom sajmu automobila u @enevi.

Vi ste videli tu fabriku ~ija je unutra-
{njost strogo ~uvana poslovna tajna. Vi-
deli ste i onu u Torinu, negde u martu
ove godine. Mogu li da se uporede te dve
tehnolo{ke celine?

- Kragujeva~ka linija je najbolja. Ona je
najvi{i tehnolo{ki nivo Fijatove proizvod-
nje koji treba da izdr`i konkurenciju sa
drugim kompanijama u svetu. Dakle, go-
dinama sam, kao predsednik Srbije, od
2004. godine, poku{avao da dovedem ne-
ku automobilsku kompaniju. I{ao sam u
Volvo i u mnoge druge, razgovarao sa nji-
hovim menad`mentom, obilazio sam nji-
hova tehnolo{ka postrojenja. Ali, ovo je
najbolje {to sam video. Moram da ka`em,
izuzetno sam sre}an zbog toga. Od velike je
va`nosti kad imamo tehnolo{ki napredak
u srpskoj industriji, kada zapo{ljavamo na-
{e radnike jer otvaraju}i radna mesta ~ini-
mo zna~ajan doprinos re{avanju socijalnih
problema, pogotovo u regiji kao {to je na-
{a, gde je nezaposlenost izuzetno velika.
Ali, mi ne mo`emo da se razvijamo kao ze-
mlja, ne mo`emo da ostvarimo visoke pla-
te bez tehnolo{kog razvoja. Zbog toga mo-
ramo insistirati i na firmama koje ne kori-
ste visoku tehnologiju, kao {to su tekstilne,
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jer one svakako jesu va`ne, ali i na kompa-
nijama koje u proizvodnji ~ine ovakav teh-
nolo{ki iskorak, kao {to je slu~aj sa Fijatom,
koji ima takav finalni proizvod u kome je
komponenta tehnologije, znanja, robotiza-
cije i kompjuterizacije apsolutno domi-
nantna. To je na~in da obezbedimo har-
moni~an razvoj Srbije.

Ima li jo{ takvih kompanija koje bi
mogle da do|u u Srbiju?

- Fijat jeste jedna od takvih kompanija,
a ovih dana pregovaramo i sa drugim koje
imaju tu istaknutu tehnolo{ku komponen-
tu. Ja }u ovih dana putovati u Italiju na za-
vr{ne razgovore, potom ponovo u Nema~-
ku, ali u me|uvremenu, uspeli smo da u
Srbiju dovedemo Bo{. To je tako|e kom-
panija koja ima visoko tehnolo{ku proiz-
vodnju, oni }e kod nas proizvoditi auto-
mobilske brisa~e potpuno inovativnog
tehnolo{kog re{enja, koje nama realno po-
di`e nivo kvaliteta industrije. Pritom mo-
ramo imati na umu da dolazak kompanija,
kakva je Fijat, ili kakav je Bo{, predstavlja
sna`an signal nekim drugim velikim svet-
skim proizvo|a~ima, japanskim na pri-
mer, da je Srbija sigurno mesto za ulaga-
nje, zemlja u kojoj postoji obu~ena radna
snaga i u kojoj se isplati proizvoditi i poslo-
vati. Verujem da }u u narednih nekoliko
dana uspeti da zatvorim sporazume sa jo{
nekim zna~ajnim kompanijama.

Da li je prerano da znamo koje su to
kompanije?

- Bolje da o tome ne govorim unapred.
Tako smo se pona{ali i kada su u pitanju
Bo{ i Fijat, i to je na kraju dovelo do re{enja.
Moram jednu stvar da ka`em. U na{oj jav-

nosti ne postoji iskustvo u dovo|enju inve-
stitora. To je dug proces i ima svoje faze.
Jedna od njih je kreiranje stabilnog politi~-
kog ambijenta, i svaka destabilizacija odbi-
ja investitore. Potrebno je kreirati za biznis
prijateljsku atmosferu koja obuhvata kor-
porativne takse, ~itav sistem zakona koji
ure|uje pitanje rada, radne snage, i treba
imati u vidu, na kraju, kreiranje zona slo-
bodne trgovine sa mnogim tr`i{tima koje
obezbe|uju i izvoz iz Srbije i plasman robe
na svetskom tr`i{tu. U svim tim domeni-
ma mi smo u~inili zna~ajne napretke. Pod-
se}am vas da imamo sporazume sa zemlja-
ma koje imaju preko 800 miliona stanov-
nika, nadam se da }e se priklju~iti i Ukraji-
na, o ~emu ovih dana razgovaramo, i time
}emo zonu slobodne trgovine pro{iriti na
tr`i{e od gotovo 900 miliona potro{a~a, {to
Srbiji daje status relevantnog partnera i do-
bre destinacije za investicije.

[ta je prepreka za br`i dolazak stranih
ulaga~a?

- Velika prepreka u tom procesu jeste
slika o Srbiji nastala 90-ih, koju do dana-
{njeg dana nismo uspeli da promenimo. Is-
kustvo svakog od investitora koji je do{ao
u na{u zemlju, jeste da je prvo morao da
probije ledenu plo~u, to je ona predstava o
nama satkana u godinama sukoba i razara-
nja. Ako ljude u svetu pitate {ta misle o Sr-
biji, njihova prva asocijacija je rat i nestabil-
nost. U ovakvim slu~ajevima predstava o
nama mnogo je br`e i lak{e bivala razarana
u odnosu na napore koje je potrebno ulo`i-
ti da bi se stvar preokrenula u na{u korist.

Ko nije
odrastao
na fiæi
- Osam poslednjih godi-
na ne vozim automobil,
na`alost, predsedniku je
ta mogu}nost uskra}ena.
A volim da vozim, imam
zvanje profesionalnog
voza~a, bio sam ~ak i in-
struktor vo`nje u vojsci.
Naravno, vozio sam Fija-
tove modele. Moj pret-
poslednji automobil je
bila zastava 101, i pre to-
ga je bio jedan „stoja-
din“, a prvi automobil
mojih roditelja je bio ze-
leni fi}a. Moji roditelji su
bili lo{i voza~i, slupali su
ga tri puta. Ali ko nije od-
rastao na fi}i? I auto na
kojem sam nau~io da vo-
zim jeste bio fi}a. U to
vreme se u~ilo na fi}i.
Menja~ mu je bio pokva-
ren pa sam morao da na-
u~im sa me|ugasom da
menjam brzinu, {to da-
na{nji voza~i uglavnom
ne umeju. Nastavak na strani IV >>>

Kragujeva~ka Zastava, najve}i industrijski kompleks
u Srbiji i na Balkanu, u kojem je na vrhuncu mo}i
vi{e od 50.000 radnika u centru [umadije  i
fabrikama diljem biv{e Jugoslavije, proizvodilo
automobile, auto-delove i komponente, kamione,
oru`je, ma{ine, alate, tehnolo{ku paru i toplotnu
energiju i drugo naglo je po~ela, napre da  posr}e, a
potom i da propada po~etkom 90-ih pro{loga veka
Ratni raspad nekada{nje SFRJ i potonje
me|unarodne sankcije desetkovali su proizvodnju
u svim delovima Zastave.

Najcrnje je, ipak, bilo u Zastavinoj Fabrici
automobila koja je 1989. zabele ìla rekordnu
godi{nju proizvodnju koja je prema{ila 230.000
vozila, da bi, gotovo za Riplija,  ve} od 1991. sa njenih
proizvodnih linija i monta`nih traka silazilo po nekih
desetak hiljada „jugi}a“, „stojadina“ i „florida“. 

Tako, me|utim, nije moralo da bude, jer je za
Zastavu 1989. najozbiljnije bio zainteresovan
nema~ki Folksvagen. Proizvodnja automobila u
Kragujevcu tada je bila na vrhuncu, Zastavini
„jugi}i“ izvozili su se u Ameriku, ali su Nemci iz
centra [umadije ipak oti{li neobavljena posla.
Tada{nje poslovodstvo Grupe Zastava ~vrsto se,
naime, dr`alo prethodno postignutog dogovora
sa Fijatom , prema kome su te dve kompanije
trebalo da, u prole}e, 1992. formiraju zajedni~ku
fabriku, sa sedi{tem u Kragujevcu, i  odnosom

kapitala 50:50 u njoj. Ve} zavr{en posao oko
formiranja zajedni~ke kompanije Fijata i Zastava
osujetile, u maju 1992., uvedene sankcije
me|unarodne zajednice.

Tokom 90-ih u Zastavu su dolazili predstavnici
Pe`oa, Renoa Hjundaija i mnogih drugih
inostranih kompanija, zainteresovanih za saradnju
za Zastavom.  Tih godina, potpisivanju ugovora sa
Zastavom bili su najbli`i Reno, koji je to poku{avao
jo{ sredinom 60-ih, u vreme „tvrdoga komunizma“
i Pe`o, koji je, krajem leta 1998. sa Zastavom, u
Parizu, potpisao pismo o namerama, kao prvom
koraku na putu uspostavljanja ~vr{}eg poslovnog
partnerstva. Ali, nedugo potom, nakon propasti
pregovora o Kosovu, u Rambujeu, iz svetskih
centara mo}i po~ele su da sti`u sve ozbiljnije
najave o bombardovanju SR Jugoslavije i Srbije.
Pismo sa Pe`oom stavljeno je „ad akta“, a avioni

NATO alijanse, u aprilu 1998. u dva navrata su
gotovo do temelja poru{ili najzna~ajnije pogone
vode}ih Zastavinih fabrika, uklju~uju}i i onu za
proizvodnju automobila.

Usledile su mukotrpne godine ra{~i{}avanja i
ponovne izgradnje fabrike, da bi se, nakon
petooktobarskih promena 2.000. napokon stvorili
uslovi da neka od ozbiljnijih svetskih kompanija do|e
u Kragujevac. Ponovo je poku{avano sa Pe`oom, ali
bezuspe{no, pominjana je i Tojota, ali bez osnova, kao
i D`eneral Motors, sa kojim je poslovodstvo Zastave
2006. napravilo jedan, gotovo poluprivatni aran`man
o bescarinskom uvozu i sklapanju „o{el astrer“ u
kragujeva~koj fabrici. Taj posao, kao {to se i
pretpostavljalo jo{ prilikom potpisivanja ugovora sa
D`M-om, nikada nije za ìveo.

Zastava je nastavila da tavori, odnosno da
organizuje kakvu - takvu proizvodnju po desetak
hiljada ve} prepotopski zastarelih modela „jugo“,
„stojadin“ i „florida“, sve dok, u leto 2007. sa
Fijatom nije obnovljena saradnja, u vidu ugovora
o ustupanju licence za proizvodnju „punta“, koji se
u verziji kragujeva~ke fabrike zvao „zastava 10“.
Bolji poznavaoci prilika u svetu biznisa, ponadali
su se tada, da Fijat u koji je upravo u to vreme
stigao Ser|o Markione, nastoji da pove}a
proizvodne kapacitete, te da je u tom smislu i
ustupio Zastavi licencu za sklapanje „punta“. 

U martu 2008. u Kragujevcu  su se, gotovo
iznebuha, ponovo pojavili menad`eri Folksvagena,
koji su, posle posete pogonima Zastave, obavestili
poslovodstvo i rukovodstvo grada da su, ipak, vi{e
zainteresovani za grinfild investiciju, no za
preuzimanje Zastave. Nadle`ni uj gradskoj upravi
sa~inili su elaborat sa detaljnim informacijama o
strukturi stanovni{tva, univerzitetu, izvorima i
tokovima energije i mnogim drugim bitnim detaljima,
koji i dan danas, najverovatnije, „~ami“ u nekoj od fioka
menad`menta Folksvagena. I dok se po Kragujevcu i
~itavoj Srbiji raspredalo o dolasku Folksvagena u
[umadiju, iz Zastave je, krajem marta 2008. procurila
informacija da je delegacija Fijata u Kragujevcu, te da
su „Italijani dali ponudu koja se ne odbija“.

Nepunih mesec dana docnije, Vlada Srbije i Fijat
potpisali su Memorandum o saradnji, koji je 29.
septembra preto~en u ugovor o  formiranju

zajedni~ke kompanije Fijat  automobili Srbija (FAS). Ta
kompanija sa sedi{tem u Kragujevcu, zvani~no je
formirana i registrovana sredinom oktobra 2008. FAS
je Zastavinu Fabriku automobila, svu njemu imovinu
oko 1.000 radnika preuzeo po~etkom februara pro{le
godine. U fabrici je ve} tokom leta prethodne godine
bila obustavljena proizvodnja starih modela,
po~etkom 2010. obnovljena je proizvodnja „punta“
(originalnog), sa proizvodnih linija u FAS-u do kraja
marta ove godine, si{lo je ne{to vi{e od 40.000 vozila
tog modela, koje  je prodavano na doma}em i
tr ì{tima dr`ava CEFTA sporazuma, kao i zemljama
Magreda (severne Afrike).

Fijatovo preuzimanje Zastavine fabrike ozna~ilo
je i po~etak temeljne rekonstrukcije i izgradnje
novih objekata. U minule dve godine, u Zastavi je,
prakti~no , napravljena potpuno nova, i trenutno
najmodernija Fijatova fabrika automobila, u kojoj
ovih dana, na opremi poslednje generacije,
startuje probna proizvodnja prvog od dva nova
Fijatova modela koji }e izlaziti iz pogona
kragujeva~ke fabrike. Kompanija Fijat automobili
Srbija projektovana je za proizvodnju do 300.000
automobila godi{nje, a krajnje pogone grade njeni
najzna~ajniji dobavlja~i - firme „Manjeti Mareli“,
„D`onston Kontrol“. Sid`it, HTL i druge.

Dolazak Fijata u Kragujevac ozna~io je i po~etak
retko prljave kampanje, koja traje i danas, protiv
poslovnog aran`mana italijanske kompanije i Vlade
Srbije. U po~etku, iz Zastavinog poslovodstva, koje je

izgubilo mogu}nost lagodnog ̀ ivota i tra`enja
strate{kog partnera po egzoti~nim destinacijama
{irom sveta, plasirane su poluistine i dezinformacije, a
do javnosti su naj~e{}e stizale posredstvom
sindikalaca iz ve}ine Zastavinih fabrika, jer su i oni
procenjivali da }e im biti zna~ajno su`eno polje
delovanja i da }e se promeniti odnos izme|u
zaposlenih i njihovih sindikalnih predstavnika. U
kampanju protiv kompanije Fijat automobili neretko
su se, iz politikantskih razloga, uklju~ivali i opozicioni
politi~ari, kao i „ni~im izazvani“ nezavisni intelektualci.

Kako bilo, Fijat privodi kraju proizvodnju svoje
nove fabrike u Kragujevcu, u kojoj Italijani imaju 67,
a Vlada Srbije 33 odsto kapitala, ovih dana startuje
probna, a polovinom aprila naredne godine i
serijska proizvodnja prvog novog modela. Sve
ostalo „prekri}e snegovi, ruzmarin i {a{“.

Zoran Radovanovi}

Ipak: kreæe
Kako je u Srbiju i Kragujevac do{ao Fijat

Danas po~inje probna proizvodnja Fijata u 
Kragujevcu. Dolazi Tadi}. Prototip ostaje tajna do 

Salona automobila u @enevi marta 2012.

Veroljub Stevanovi}, gradona~elnik Kragujevca

Kragujevac sa Fijatom
drugi grad u zemlji
Dolazak Fijata u Kragujevac je u poslednjih 50 godina najzna~ajniji privredni
doga|aj ne samo za na{ grad ve} i za Srbiju. Pokretanje zamrle proizvodnje
automobila obezbe|uje veliki broj direktnih i indirektnih investicija, nova radna
mesta koja }e otvoriti brojni kooperanti, jer }e njima proizvodnja za Fijat biti
isplativija ako su lokacijski blizu njegovih pogona. Grad o~ekuje i da uz Fijat o`ivi
sektor usluga, a ve} sada, dok se vr{e samo pripreme za po~etak masovne
proizvodnje, u kragujeva~kim i okolnim hotelima povremeno nema niti jednog
slobodnog mesta, tako da se ve} razmi{lja o izgradnji dodatnih kapaciteta. Grade
se i nove saobra}ajnice, a one su rezultat odli~ne saradnje koja je uspostavljena
izme|u grada, dr`ave i Fijata. ^ak i mala ka{njenja koja se javljaju povremeno,
nadokna|uju se i ja duboko verujem da }e do po~etka serijske proizvodnje novog
Fijatovog modela u Kragujevcu, sve biti spremno. Ipak, najva`nije od svega jeste to
{to }e grad po ekonomskoj snazi, postati drugi u zemlji, kao i to {to }e u razvoj povu}i i mnoge druge sredine
gde se ovih dana javljaju novi investitori iz korpusa Fijatovih komponenta{a - ka`e gradona~elnik Kragujevca
Veroljub Stevanovi} uo~i silaska prvog prototipa novog automobila koji }e se proizvoditi u zajedni~koj fabrici. 

Višedecenijska 
veza sa Fijatom
Po~etak proizvodnje automobila u Kragujevcu i biv{oj
Jugoslaviji vezuje se upravo za Fijat, od koga je sredi-
nom 50-ih godina pro{loga veka kupljena licenca za
proizvodnju „fi}e“. Od 1955. do sredine 2009. u Zastavi
je proizvedeno vi{e od ~etiri miliona automobila raznih
modela, od kojih je ve}ina, ako ne i svi izra|ivana pre-
ma Fijatovoj licenci, ili dizajnu automobila italijanske
kompanije. Fijat je, uostalom, Zastavi,
nakon maratonskih, ~etrdesetodnevnih
pregovora koje je sa Italijanima, u Tori-
nu i Rimu vodio legendarni direktor Pr-
voslav Rakovi}, po~etkom 60-ih, obezbe-
dio i prvi kredit za gradnju nove fabrike
automobila (one koju je Fijat preuzeo),
od tada basnoslovnih 30 miliona mara-
ka. Fijatovi stru~njaci aktivno su u~estvo-
vali u izgradnji te fabrike. Danas kompa-
nijom Fijat Automobili Srbija upravlja
Antonio ]ezare Ferara (na slici).
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Ta slika se menja toliko sporo i toliko te-
{ko, da }e nam trebati jo{ vremena, jo{
pozitivnih efekata. Zbog toga moram da
objasnim koja je u stvari strategija pro-
mene slike o Srbiji i zbog ~ega strani in-
vestitori potpisuju sporazume u Pred-
sedni{tvu, za{to predsednik zajedno sa
premijerom i ministrima u~estvuje u
tim razgovorima. Cilj nam je da strani
investitori razumeju da u Srbiji imaju
apsolutnu podr{ku svih nivoa dr`ave, od
predsednika pa do slu`benika, i da {alju
tu poruku svojim strate{kim partnerima
sa kojima idu u kooperaciju, ~ak i svojoj
konkurenciji. Slika zemlje koju `elimo
da po{aljemo u svet je da postoji apso-
lutna spremnost svih institucija da rade
na dovo|enju investitora, i to je klju~na
komponenta u menjanju one serije pred-
rasuda koje o nama postoje od 90-ih go-
dina. O tome sam razgovarao sa Ser|om
Makijoneom, sa predsednikom Bo{a ta-
ko|e, sa direktorima drugih kompanija,
od Japana do firmi iz evropskih zemalja,
u proteklih nekoliko meseci. Moramo
biti svesni toga da bez stranih investito-
ra ne mo`emo da re{imo klju~ni pro-
blem tehnolo{kog zaostajanja srpske
privrede. Mi sada moramo da dostigne-
mo ono {to je svet izgradio tokom pret-
hodnih decenija koje smo mi izgubili u
sukobima, a to je jedan funkcionalni si-
stem, jedan funkcionalni mehanizam u
kome politika, privreda, menad`eri, rad-
nici, stru~njaci svih profila... pa i mediji -
svako ima svoj deo posla i ~ini deo celine
u jednoj demokratskoj, stabilnoj i pro-
speritetnoj dr`avi kakvu ̀ elimo. Zato sa-
da poseban dr`avni zna~aj dajemo sva-
kom stranom investitoru i to nikoga ne
treba da ~udi.

Kako ste doveli Markionea, kada ste
ga sreli?

- Ja sam pre Markionea razgovarao o
dolasku Fijata sa Lukom Montezemo-
lom, koji je tada bio predsednik Fijata,
to je bilo, ~ini mi se, 2006. godina. Ser|o
Markione je tada jo{ radio u Kanadi, on
je tamo i odrastao, ako se ne varam. Sa
gospodinom Montezemolom razgovor
tada nije bio uspe{an, ali s razlogom jer
Srbija te 2006. godine jo{ nije re{ila
mnoge od svojih problema. Nismo ima-
li ni sporazum o slobodnoj trgovini sa
mnogim zemljama, ~ak ni Sporazum o
stabilizaciji i pridru`ivanju sa EU, ali je
bilo bitno zapo~eti te razgovore i smesti-
ti u memoriju kompanije informaciju
da postoji tu negde zemlja Srbija,
spremna da obnovi automobilsku indu-

striju, da nastavi tradiciju proizvodnje i
saradnje sa Fijatom. 

Sa Markioneom je bilo uspe{nije?
- Da, nakon toga je gospodin Marki-

one postao predsednik Fijata i ja sam sa
njim razgovarao. Imali smo zna~ajan pa-
ralelni rad, tada{nji ministar Dinki} ta-
ko|e, dok je premijer Mirko Cvetkovi}
radio na stvaranju ekonomskih uslova i
finansijskih podsticaja. Bio je to zna~a-
jan timski rad i tako je Fijat do{ao u Sr-
biju. Na`alost, desila se kriza, Fijat je svo-
ju investiciju odlo ìo, ina~e bismo ve} sa-
da bili na nivou 200.000 proizvedenih
vozila. Markione mi je tada rekao „Vide-
}e{, Borise, ima}emo mi i 300.000 izra-
|enih automobila, samo malo strplje-
nja“ - a to je izvoz vredan tri milijarde
evra! U lo{oj vesti o odlaganju, dobro je
to {to su u Fijatu odustali od modela ko-
ji je bio prvo planiran, i sada su se opre-
delili za tip koji je na vi{em tehnolo{kom
nivou, potpuno novo re{enje motora sa
stanovi{ta za{tite ̀ ivotne sredine. Za me-
ne, to je posebno va`na informacija, bi-
}e proizvodnja na platformi koja je izu-
zetno kvalitetna i koja }e mo}i da se una-
pre|uje i u budu}nosti.

Videli ste taj model?
- Jesam, video sam ga u Torinu, pri-

kazan mi je pre vi{e meseci. Ali, po{tu-
jem ̀ elju Fijata o ~uvanju poslovne tajne
kompanije. Jedino {to mogu da najavim
jeste da }e u @enevi zapo~eti budu}nost
jednog potpuno novog modela kome }e
u kr{tenici pisati - mesto ro|enja: Kragu-
jevac, Srbija.

Neki od proizvo|a~a koji prate Fi-
jat ve} su u Srbiji, koliko novih kom-
panija jo{ o~ekujete?

- Zajedno sa dovo|enjem Fijata radi-
li smo na privla~enju metalskog i ma-
{inskog sektora istovremeno, jer to ~ini
kompleks automobilske industrije. Ra-
dili smo na kreiranju klastera proizvo-
|a~a auto-delova. Srbija je danas posta-
la jedan va`an regionalni centar za pro-
izvodnju auto-delova i, verujem, sa pu-
nim aktiviranjem Fijata, bi}e ih jo{ vi{e.
Pre nekoliko dana potpisali smo ugovor
sa Kuper tajerom, koji dolazi u Kru{e-
vac, Kontinental dolazi u Beograd, to
kada govorimo o proizvo|a~ima guma
za motorna vozila, a u Evropi smo po-
stali jedna od klju~nih zemalja za proiz-
vodnju kablova, {to je veoma va`no i za
nas vrlo dragoceno. Dobra okolnost je i
to {to bakar ne moramo vi{e da izvozi-
mo samo kao sirovinu, ve} da ga plasi-
ramo kroz kablove, dakle kroz finalni
proizvod, a to zna~i posao i za valjaoni-
cu Sevojno i za kablovsku industriju, a

tako|e i da ga ugra|ujemo u Fijatove
automobile. U kablovskoj industriji sa-
da imamo Majer, Juru, Leoni, tri proiz-
vo|a~a, ~etvrti }e se uskoro pojaviti. Ne-
posredno uz Fijat Srbija, u Zastavu u
Gro{nici do}i }e novi komponenta{i,
proizvo|a~i autodelova i tu se sada kriju
novi izazovi. Ovih dana }u putovati,
imamo zavr{ne pregovore sa jednom vi-
soko tehnolo{kom kompanijom koja
radi u ~eli~noj i auto-industriji. Nadam
se da }emo uspe{no zavr{iti te razgovo-
re koji su potencijal izvoza od nekih 1,2
milijarde evra godi{nje, a uz podatak da
na{ BDP iznosi oko 38 milijardi evra, ja-
sno je koliko samo nekoliko takvih inve-
sticija mo`e da popravi sliku o nama. 

Koliko je izvesno da }e do}i do te
promene slike o Srbiji? 

- Imali smo katastrofalne devedesete,
ali na nama je da sliku menjamo, a ne da
kukamo. I to radimo. Posle 2000. imali
smo uspe{ne privatizacije, ali, to treba
otvoreno re}i, i seriju izuzetno neuspe-
{nih. To jeste veoma bolno za nas, zato
danas moramo da ulo`imo ve}i napor
kako bismo nove privatizacije u~inili
uspe{nim a na{u zemlju atraktivnom.
Kad imate neuspe{nu privatizaciju, i kad
pre toga imate rat i kad imate korupciju
na onom nivou kako je ona kreirana u
pro{losti, kad imate nedovoljno izgra|e-
nu infrastrukturu, putnu, saobra}ajnu,
`elezni~ku i telekomunikacionu, i kad na
kraju imate razorenu administraciju, in-
stitucije, onda to nije povoljna atmosfera
za investitore. Ali, kada razgovarate sa
ljudima iz Ju es stila, Fijata, iz Mi{lena, iz
kompanija koje dolaze, Leonija, Majera,
Bo{a, koji se suo~avaju sa pitanjem da li
da investiraju u Srbiju ili neke druge ze-
mlje, i kad njih pitate zbog ~ega su odlu-
~ili da do|u ovde, nai}i }ete na odgovor:
„Govorili su nam da je Srbija nesigurna
zona za investicije, da je Srbija zemlja de-
vedesetih godina, ali smo mi analizirali
stvari, razmislili, do{li - a sad smo se i
uverili da to nije tako.“

Iz Va{eg dosada{njeg iskustva, {ta
investitore opredeljuje da do|u ili ne
u neku zemlju?

- Ja }u vam kao ~ovek koji se bavi in-
vesticijama, jer mislim da je to jedno od
najva`nijeg nacionalnih pitanja, re}i ka-
ko izgleda lista razloga zbog kojih neka
kompanija dolazi ili ne dolazi u jednu ze-
mlju. Prvi uslov je politi~ka stabilnost,
drugi su povoljne takse i mogu}nosti
ostvarivanja profita, tre}e je obu~enost
radne snage, ~etvrto - da li je ta zemlja
deo integracionih procesa, i peto je kre-
ditni rejting te dr`ave, odnosno ukupne

makroekonomske okolnosti. To je pet kriterijuma o koji-
ma se vodi ra~una, sve ostalo je izvedeno iz njih. Ako ze-
mlja nije politi~ki stabilna, suo~ena sa demonstracijama,
nasiljem, niko ne}e da do|e. Kapital be`i kao srna, to je
mo`da najpreciznija definicija njegove hrabrosti. Tako|e,
ako u zemlji ne postoji zakonski sistem koji stvara povolj-
nu privrednu klimu kapitalu, ne}e biti otvaranja radnih
mesta i zbog toga svaka politika koja nas vodi u izolaciju,
van integracija evropskih ili drugih, koja proizvodi nemire
i haos, udaljava Srbiju od ekonomskog napretka. 

Koliko je politika u stanju da napravi dobar poslov-
ni ambijent u uslovima kada smo svesni problema u
funkcionisanju mnogih institucija, kada mnoge od
njih nisu u stanju da odgovore na zahteve ne samo in-
vestitora koji se ~esto `ale na preadministrirane pro-
cedure, nego i gra|ana?

- Politika je prva ta~ka susreta. Strani investitor se ne
sre}e s radnicima ni sa gradom u koji }e dovesti investici-
je, niti sa fiskalnim zakonima. On prvo upoznaje politi~are,
i zato se uvek za~udim kako komentatori na{e ekonomske
stvarnosti ne razumeju taj prvorazredni zna~aj politike u
ekonomiji. A politiku kreiraju i predsednik, i premijer, i mi-
nistri, i poslanici, pa do predsednika op{tina, i svako tu mo-
ra dati doprinos. Uspe{nost jedne kompanije determinisa-
na je na~inom na koji vode politiku predsednik jedne dr-
`ave ili premijer, pa nakon toga ministri, pa lokalna samo-
uprava, ali u javnosti ne postoji dovoljna svest o tome. Do-
bar primer bila bi Slova~ka, u koju niko nije investirao u
Me~ijarovo vreme, ali onog trenutka kad je do{lo do pro-
mena na ~elu dr`ave, ukupni ambijent zemlje ne samo sa
stanovi{ta bezbednosnih i politi~kih integracija, nego i sa
stanovi{ta ekonomskih privrednih investicija promenio se
dramati~no. I Slova~ka je u najbr`em roku zavr{ila prego-
vore o ~lanstvu u EU, najve}i napor u~inila u promeni ad-
ministracije, krenula sa dovo|enjem investitora pre svega
u automobilsku industriju i danas je evropska zemlja sa
najve}om proizvodnjom automobila po glavi stanovnika.
To se desilo u roku od pet godina.

Za{to kod nas ne mo`e tako brzo?
- Mi smo krenuli 2008. u ~itav proces.

Uvek pominjemo 2000. godinu.
- Za razliku od Slova~ke koja je imala veliki problem ka-

ko da iz biv{eg sistema diktature iza|e u novi vrednosni si-
stem, mi taj problem ne bismo imali i to bi se kod nas de-
silo u periodu od 90. do 95. godine da nije bilo ludila rata i
op{teg sloma vrednosti. Me|utim, mi smo, sve zemlje na-

{eg regiona, umesto da u|emo u brze reforme i u Evrop-
sku uniju, u{li u nacionalizam, {ovinizam, u sukobe, rat,
sankcije. Pa smo stigli dotle da smo bili narod koji se suo-
~avao sa problemom pre`ivljavanja na dnevnoj bazi. I do
danas se iz toga izvla~imo. Pogledajte politi~ku situaciju u
Srbiji, Hrvatskoj, Sloveniji. Ona se dramati~no razlikuje. Sr-
bija danas i ona od pre dve godine, nisu iste. Ja nemam ilu-
ziju da je ritam promena dovoljan, ali mi ne ska~emo kao
Slova~ka iz pra{ine, mi ska~emo iz dubokog blata. To je ta
su{tinska razlika. I zato je Slova~ka za pet godina zavr{ila
sve, a nama je potrebno 10 godina.

Kakav je to zaokret u tranziciji do{ao 2008. godine?
- Tada smo u{li u su{tinske promene, one koje su po-

~ele 2000. ali su zaustavljene. Podse}am vas samo na lo{e
privatizacije, haoti~ne i sa nekvalitetnim vlasnicima koji
su mislili da do zarade do|u prodajom nekretnina i opre-
me. To je zaustavilo tehnolo{ki razvoj. Dobar primer je
Azotara Pan~evo, gde su vlasnici `eleli da re{avaju svoje
probleme rasprodajom imovine. U stvari, zbog takvih slu-
~ajeva, do{lo je do sloma u strate{kim oblastima, sve to
moramo da re{avamo danas. Uostalom, proces privatiza-
cije nije zapo~et 2000, da ne bude dileme, nego je zapo~et
devedesetih godina. Mi imamo kontinuitet u privatizaciji
iz 90-ih godina do u neku godinu iza nas. I to se sada me-
nja, ali zakonsku regulativu i probleme iz tog perioda mo-
ramo da re{avamo danas.

U kojim procesima Srbija sada tra`i svoju budu}-
nost? 

- Nema razvoja Srbije ako ne nastavimo proces evrop-
skih integracija. To, ponavljam, nije zbog formalnog ~lan-
stva u EU, nego zato {to je taj proces garancija da }emo
usaglasiti na{ zakonski sistem sa najefikasnijim pravnim
poretkom koji danas postoji na svetu i pravnim poretkom
koji pru`a najvi{i nivo za{tite svojim gra|anima. I zato {to
taj pravni poredak jeste garancija za strane investitore. Jer,

nijedan strani investitor ne ̀ eli da dolazi u ne-
ku zemlju koja pravi eksperiment, nego u ze-
mlju koja ima usagla{en pravni poredak sa
EU, gde su ve} plasirali svoj kapital i otvarali
radna mesta u protekle dve decenije. Drugo,
mi ne mo`emo biti zemlja koja omogu}ava
bolji `ivot gra|anima ukoliko ne ispravimo
gre{ke iz pro{losti i u domenu privatizacije i u
domenu tehnolo{kog razvoja i kreiranju stra-
tegije razvoja Srbije. U tom kontekstu, od pre-
sudne je va`nosti da kreiramo jedan raciona-
lan sistem: da izvr{imo racionalizaciju dr`ave
i smanjimo tro{kove, {to }e biti bolan proces,
ali }e omogu}iti da smanjimo dr`avni defecit
i taj oslobo|eni novac plasiramo u infrastruk-
turni razvoj. Mora}emo da se odreknemo kri-
terijuma koji veoma podse}aju na uravnilov-
ku, neka radna mesta }e morati da budu bolje
pla}ena nego danas, da bismo dobili kvalitet-
ne ljude koji bi mogli da obezbede razvoj, a
istovremeno }e neka radna mesta u admini-
straciji morati da budu i lo{ije pla}ena nego
{to su danas. Mora}emo da uvedemo institut
konkursa za radna mesta menad`era u dr`av-
nim kompanijama, pa }e se kao kandidati,
mogu}e je, javiti i stranci. Ali, oni }e biti veza-
ni ugovorima koji podrazumevaju finansijski
rizik za postignute rezultate. To nas sve ~eka u
godinama koje dolaze.

Zbog ~ega ranije nije uveden sistem pro-
fesionalnog menad`menta u javnim pre-
duze}ima?

Jednom sam slu{ao sjajnu ekonomistki-
nju koja ka`e: „Ja samo ne mogu da razu-
mem zbog ~ega se na{ narod pla{i privatiza-
cije javnih preduze}a“. Ona je briljantan eko-
nomista, ali ne uzima u obzir psiholo{ke
komponente koje su u ekonomiji dominant-
ne. Dakle, za{to ranije nije ura|eno? Zbog to-
ga {to Srbija ne mo`e ba{ da izdr`i svaku re-
formu, jer pod pritiskom mo`e da se „polo-
mi“ i ispitivanje otpornosti sr~anog mi{i}a je
jako korisno da saznamo kvalitet funkcioni-
sanja organizma pacijenta i blagotvorno je za
njegovu budu}nost, ali ima i testiranja srca
koja dovedu do infarkta. Uloga politike je da

spre~i infarkt. Sa stanovi{ta dobrih namera,
svi znamo kako treba stvari da stoje. Ali, na
primer, ako u|ete u privatizaciju javnih pre-
duze}a, tog trenutka nai|ete na dramati~an
otpor ljudi i strah da }e njihovi ̀ ivoti biti uni-
{teni. Stvari nisu jednostavne. Ja vas podse-
}am na privatizaciju Telekoma. Zavr{avam
sa tim primerom: Pre nekoliko meseci name-
ra i vlade i premijera i ministra i menad`-
menta Telekoma bila je u okolnostima eko-
nomske krize jedna hrabra odluka. Ona nije
jednostavna jer je mnogo investirano u tele-
komunikacione kompanije i telekomunika-
cije u pro{losti, jer je ona bila va`na kompo-
nenta na{eg razvoja i pre devedesetih godina.
To je bio kriti~an trenutak za Telekom, zato
{to u datim zakonskim okolnostima nije bi-
lo mogu}e podi}i plate menad`mentu i kva-
litetni ljudi su trpeli izazove tr`i{ta koje smo
otvorili za strane operatere, a oni su nudili ve-
}e zarade. Pritom, Telekom je mogao da se
razvije samo koliko je investirao. To zna~i da
je dr`avna kompanija morala dodatno da
ula`e, {to je bio novi pritisak. Mi smo se suo-
~avali i sa makroekonomskim problemima,
postavljalo se pitanje da li }emo mo}i da pra-
timo Telekom na liberalizovanom tr`i{tu. To
je otvorilo pitanje da li mi treba da lociramo
postoje}a dr`avna sredstva u telekomunika-
cije, gde stvari idu relativno dobro, ili u putnu
i `elezni~ku infrastrukturu. Ne mo`ete i jare
i pare, {to ka`e na{ narod, nego morate da lo-
cirate sredstva da izgradite mre`u puteve i ̀ e-
leznice, za {ta bi trebalo da obezbedimo oko
pet milijardi evra.

Kada je najavljena prodaja Telekoma, ~e-
sto se pominjala re~ „korupcija“. Otkuda
toliko nepoverenje?

- Zbog mnogih predrasuda, nesporazuma
i tragi~nih iskustava nakon 5. oktobra, a pogo-
tovo devedesetih, krenuo je napad da je u pi-
tanju korupcija. Nikakva korupcija nije bila u
pitanju, bila je u stvari namera da se sredstva iz
telekomunikacija preusmere na izgradnju pu-
teva, a da u telekomunikaciju do|u novi stra-
ni investitori. Mi smo kroz kredite ve} izdvoji-
li velika sredstva za drumski deo Koridora 10,
krajem 2013. po~etkom 2014. mi }emo biti ze-
mlja isprepletena auto-putevima, to }e se de-
siti veoma brzo i druga~ije }emo izgledati. A
da smo alocirali ta sredstva, jo{ bismo br`e za-
vr{ili putnu infrastrukturu, jer to je bila na{a
osnovna ideja. Zbog toga smo limitirali proda-
ju na 1,4 milijarde evra, a Telekom, ko god da
ga kupi, ne bi mogao da odnese iz zemlje, kao
{to ni eventualnim investicijama u `eleznicu
ne bismo izgubili pruge. I sada je vi{e nego evi-
dentno da je taj napad na Vladu potpuno neo-
snovan. Ali, po{to nismo u datim tr`i{nim
okolnostima postigli tu cenu, odustali smo od
prodaje, pa iako su se kasnije javili investitori
koji su nudili i ve}i iznos, ve} je bio stvoren
ambijent u kome je ta transakcija postala ne-
mogu}a. Po{to prodaja Telekoma nije bila
uspe{na, doneli smo odluku da otkupimo oko
20 odsto udela gr~ke kompanije OTE, kako bi
ga bolje plasirali na Berzi, ali su se opet pojavi-
li isti kriti~ari koji su tvrdili da ni taj posao ni-
je dobar.

Da li to zna~i da postoje „profesionalni“
kriti~ari svakog poteza vlade ili dr`avnog
vrha? 

- Govorimo o ljudima koji su uvek negativ-
no orijentisani prema svemu {to se ovde radi.
I pored pritiska koji vr{e, smatram da su od-
luke donete u vezi sa Telekomom dobre, jer ta
kompanija bez izlaska na berzu ne mo`e da se
bori sa konkurencijom kao {to su Telenor i
kao {to je austrijski VIP. [ta }e se de{avati u
budu}nosti posle izlaska na berzu, to }emo da
vidimo, ali smo uvereni da je to jedini na~in da
se Telekom razvija.

Da li se, onda, odustalo od ulaganja u in-
frastrukturu?

- Ne, nalazili smo nova alternativna re{enja
za investicije u putnu mre`u i verujem, veoma
smo blizu, da zatvorimo finansijsku konstruk-
ciju za gradnju puta prema centralnoj Srbiji.
To je bila na{a strate{ka namera, da kona~no
Ibarsku magistralu stavimo u istoriju, da ljudi
ne ginu na njoj ve} da bude saobra}ajnica dru-
gog reda, a da pravac prema prema ^a~ku,
U`icu, Vi{egradu i s druge strane od Po`ege
prema Arilju, Ivanjici, prema Ra{koj, odnosno
Sand`aku povezuje auto-put. To je bila name-
ra, vizija bez koje nema razvoja Srbije niti mo-
gu}nosti da se pokrene privreda u tom delu
zemlje. Taj kraj centralne i zapadne Srbije je
preduzetni~ki, ali to ne mo`e da se razvija bez
infrastrukture, i trajno bi zaostajao za Vojvo-
dinom, gde ve} imamo zna~ajne investicije. 

S druge strane, izgubi}e se lajtmotiv
Ibarske magistrale...

- Ibarskoj magistrali }emo onda mo}i da
kreiramo nove pesme, da se {alimo sa njom u
u pozitivnom smislu. Ali sada, Ibarska magi-
strala je svedo~anstvo na{eg neiskustva. Sliko-
vito, to bi se moglo objasniti da bez vidljive in-
tervencije u prostoru nije mogu}e promeniti
odnos gra|ana prema vlastitoj zemlji, bez pro-
mene odnosa gra|ana prema vlastitoj zemlji
nije mogu}e pospe{iti ni strane investicije u
Srbiji. To je uzro~no posledi~ni splet, i svaka
zemlja koja je promenila sliku o svojoj politici
i izvr{ila fizi~ke promene u infrastrukturi,
obezbedila je kasnije i promene u nefizi~koj
sferi, u vrednosnom sistemu. Moja ideja refor-
mi u Srbiji je u stvari utemeljena na promeni
ljudskog pona{anja i stalno razmi{ljam o to-
me kako podsta}i menjanje ljudskog pona{a-
nja, kako podsta}i promenu u odnosu prema
radu, ta~nom izvr{avanju svojih obaveza. Za-
to su strani investitori blagotvorni, ali pre to-
ga mi moramo da zavr{imo na{ deo posla.

Mirjana N. Stevanovi}

Verujem da }u u narednih nekoliko 
dana uspeti da zatvorim sporazume sa
jo{ nekim zna~ajnim kompanijama

Timski rad: Predsednik Tadi} sa Mla|anom Dinki}em i Veroljubom Stevanovi}em

Potez
gumice
Mi smo bili jedna kom-
pleksna celina, mi kao
narod, u ovom ambijen-
tu u kome su dugo ljudi
mislili da je bolje ginuti
nego `iveti. Kada sam
2005. postao predsed-
nik, na ulici mi je pri{ao
~ovek od oko 60 godina:
„Predsedni~e, ja vas po-
{tujem, ali tra`im od vas
da predlo`ite da svi pogi-
nemo za na{u nacional-
nu stvar“, rekao je. Pitao
sam kako misli da smo
u~inili ne{to ako u tome
ne}e imati ko da `ivi. To
je samo primer sklopa
svesti iz tog vremena, a
de{avalo se ~etiri-pet go-
dina posle demokratskih
promena. Nakon 5. okto-
bra nije potezom gumice
mogao da bude izbrisan
sociolo{ki problem ze-
mlje koja je slavila sukob
i rat, a ne `ivot, uspeh ili
stabilnost.

TADI] / nastavak sa strane III

Vizija
poèinje
da se
ostvaruje
Posao sa Fijatom u sada{njim razmerama, dr`ava je
zaklju~ila posle niza godina traganja za strate{kom
partnerom ili re{enjem koje bi podiglo iz pepela
kragujeva~ku Zastavu. Tada{njeg ministra ekonomije,
Mla|ana Dinki}a, podse}amo da prve mere koje je doneo
na po~etku mandata, nisu bile ba{ popularne u toj fabrici, i
pitamo da li je ra~unao da }e gra|ani Kragujevca imati vi{e
razumevanja kada krene stvarna proizvodnja automobila.

- Nikada mi nije bio problem da preuzmem
odgovornost i da povla~im te{ke i nepopularne poteze,
ukoliko su oni neophodni kako bi se prekinulo truljenje i
propadanje nekog sistema. Tako je bilo i u slu~aju
kragujeva~ke Zastave, koju sam sredinom 2007. godine,
kao resorni ministar na po~etku mandata, zatekao u
stanju raspadanja, sa ogromnim dubiozama i velikim
brojem fiktivnih radnih mesta. Da bi omogu}ila
pre`ivljavanje firme, dr`ava je u prethodnih 10 godina od
gra|ana Srbije uzela preko pola milijardi evra kroz poreze
i putem subvencija ih ubacila u zapu{avanje rupa bez
dna. I pored toga, Zastava nije bila u stanju da proda vi{e
od par hiljada automobila godi{nje, u mra~nim oronulim
halama nekada{njeg giganta nije bilo ~ak ni grejanja, a u
fantomskoj organizaciji „Zastava zapo{ljavanje i
obrazovanje“ platu je primalo vi{e hiljada ljudi, iako su u
stvarnosti sedeli kod ku}e, jer nisu imali nikakav posao.
Svima je bilo jasno da je takav sistem neodr`iv i preskup.
Ali, pre mene niko nije imao hrabrosti da bilo {ta
preduzme u Zastavi. 

[ta je bio prvi korak, da li ste ve} tada imali re{enje
za propalu Zastavu?

- U Kragujevac smo morali da dovedemo nekog
velikog svetskog proizvo|a~a automobila, jer bi time
re{ili tri velika problema srpske ekonomije. Najpre,
motivisali bismo velike proizvo|a~e auto-komponenata
da kod nas grade svoje fabrike, jer oni zapo{ljavaju
mnogostruko vi{e radnika i tako|e garantuju ozbiljne
izvozne prihode. Zatim, pokretanjem automobilske
industrije obezbe|ujemo rast izvoza i stvaramo realnu
{ansu da se na srednji rok elimini{e spoljnotrgovinski
deficit. Veoma sam sre}an {to je moja tada{nja vizija
polako po~ela da se ostvaruje, jer u Srbiji ve} danas radi ili
po~inje izgradnju fabrika oko 120 auto-komponenta{a. 

Potpisivanju ugovora sa Fijatom prethodili su
razgovori sa nizom drugih automobilskih kompanija,
pominju se i Opel i D`eneral motors. Kakve su uslove
tra`ile te firme, {ta nismo mogli da ispunimo?

- Kompanije koje pominjete zapravo nikada nisu bile
ozbiljno zainteresovane za Zastavu i o njima se vi{e
pri~alo u medijima, nego {to je bilo realnih razgovora.
Pokazalo se da je to dobro, jer jedna od tih kompanija je
bankrotirala, a druga zapala u ogromne te{ko}e nakon
izbijanja svetske ekonomske krize. Mi smo se u tom

U poslednje dve godine bilo je jako puno prepreka koje je na{ tim iz
Ministarstva ekonomije preskakao na putu do kona~nog cilja. U

tome ne bismo uspeli da nam ogromnu logisti~ku i prakti~nu pomo}
na terenu nije pru`io i gradona~elnik Kragujevca Veroljub Verko
Stevanovi}, sa svojim izvrsnim i veoma operativnim timom. Sa

Fijatom, obezbedili smo potpunu modernizaciju 350.000 kvadrata
proizvodnih hala, koje prati najsavremenija energetska i druga

infrastruktura. Nijedna fabrika te veli~ine ne postoji u Srbiji.
Mislim da mnogi jo{ uvek nisu svesni {ta smo mi zapravo uradili...

Mla|an Dinki}, jedan od klju~nih
igra~a projekta „srpski fijat“, o tome

kako su tekli pregovori 
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periodu rastr~ali po celom svetu i razgovarali
sa raznim kompanijama. Bili smo u Kini, u
evropskom sedi{tu Magne u Austriji, ali
ozbiljan interes tada su pokazivala samo dva
velikana auto-industrije – Fijat i Folksvagen.
Me|utim, nakon obilaska Zastavinih
pogona, Folksvagen nam je otvoreno rekao
da mu ne pada na pamet da obnavlja davno
zastarele i propale kragujeva~ke hale, ve} da
bi mu se mnogo vi{e isplatilo da sagradi
potpuno novu halu na nekoj livadi.
Folksvagenu sam zato predlagao da po~ne
izgradnju u gradovima poput Ni{a ili
Jagodine, jer sam ve} planirao da u~inim sve
da Fijat dovedem u kragujeva~ku Zastavu.
Oni su se zainteresovali za tu mogu}nost, ali
su na`alost obustavili sve razgovore nakon
{to je izbila svetska ekonomska kriza. 

Dakle, ostao je bio samo Fijat?
- Da, sada to mogu i javno da ka`em. Mi,

zapravo, tada nismo imali mnogo izbora. O
ulaganju u Zastavu razmi{ljali su samo Fijat i
Kinezi, koji se na kraju nisu ni javili na tender.
Imaju}i u vidu da je prvobitni plan Fijata bio
da grade fabriku u Rumuniji, znao sam da
moramo da u~inimo sve da promenimo
njihovu odluku i dovedemo ih u Srbiju. Zato
smo Fijatu poslali jasne signale da mo`emo
da ponudimo bolje uslove nego Rumuni.
Uspeli smo da ih pokolebamo u nameri da
investiraju u Rumuniji, a nekoliko meseci
kasnije i da ih potpuno ubedimo da do|u u
Srbiju. Na ovaj na~in smo Rumunima oduzeli
projekat bukvalno u poslednji ~as.

Koliko su bili te{ki pregovori sa
menad`mentom Fijata?

- Nikada ne}u zaboraviti pregovore sa
Alfredom Altavilom, potpredsednikom
Fijata. Volim takve pregovara~e – tvrde, ali
iskrene. Rekao mi je da su veoma male {anse
da preokrene stav borda direktora i da ih
ubedi da investiraju u Zastavu, osim ukoliko
u veoma kratkom roku ne damo ponudu
koja bi bila konkurentnija od rumunske. Tada
sam se setio iskustva Slova~ke. Oni su kroz
sistem podsticaja sli~an na{em uspeli da
dovedu ~ak tri vode}a svetska proizvo|a~a
automobila u svoju zemlju i zahvaljuju}i
tome napravili potpuni preokret u
spoljnotrgovinskom bilansu, pa danas imaju
suficit. Rezonovao sam – bolje da Fijatu
damo podsticaje da napravi „svemirski brod“
automobilske industrije i da nam pomogne
da privu~emo gomilu komponenta{a u
Srbiju, nego da nastavimo da sipamo
subvencije u bunar bez dna. Na kraju sam
preuzeo odgovornost i ponudio im
povoljnije uslove od onih koje su im nudili
Rumuni. To je kona~no prelomilo pregovore
i dovelo Fijat u Kragujevac. Nakon zavr{enih
pregovora, obavestio sam o svemu
predsednika republike i tra`io njegovu
podr{ku za potpisivanje sporazuma. Da tada
to nismo uradili, Zastava bi verovatno zauvek
ostala ru{evina i spomenik nekih starih
dobrih vremena, a Srbija nikada ne bi
napravila jaku automobilsku industriju.

Svetska ekonomska kriza usporila je
realizaciju dogovora sa Fijatom. Da li je
postojala strepnja da }e ta kompanija
mo`da odustati od projekta u Srbiji?

- Naravno da sam strepio. Se}am se dobro

potpisivanja ugovora krajem septembra
2008. godine, kada su predsednik Fijata
Markione i potpredsednik Altavila, svakih pet
minuta gledali u svoj mobilni telefon i
zabrinuto komentarisali kako drasti~no
padaju cene akcija automobilskih kompanija
na svetskim berzama. Fijat je zbog svetske
krize kasnio sa uplatom svog inicijalnog
osniva~kog uloga ~itavih godinu dana. Tada
su neki po~eli da me prozivaju da sam
obmanuo javnost i da od te investicije ne}e
biti ni{ta. Nije mi bilo nimalo lako u to vreme,
jer je to zaista bila vi{a sila. Me|utim, kada je
u decembru 2009. godine kona~no stigla
uplata od prvih 100 miliona evra osniva~kog
uloga u zajedni~kom preduze}u, postao sam
potpuno siguran da }e ugovor biti do kraja
realizovan. U uspeh projekta sam se dodatno
uverio kada sam u Torinu video kako dobro
izgleda novi model automobila koji }e se
proizvoditi u Kragujevcu. 

Bilo je dosta polemika u javnosti oko
auto-parka za Fijatove dobavlja~e. [ta se
tu doga|a?

- Na{ cilj bio je da Fijatov model iz
Kragujevca sadr`i 80 odsto komponenti
proizvedenih u doma}im fabrikama, uporno
smo radili na pronala`enju dobavlja~a u
auto-industriji. Posebna pri~a je bila borba za
izgradnju auto-parka najve}ih Fijatovih
dobavlja~a. Izgubili smo mnogo vremena u
poku{ajima pregovora sa vlasnicima parcela
na ~uvenom Korman polju, koji su zacepili
astronomske cene za otkup svojih poseda,
misle}i da im je to `ivotna prilika da
enormno zarade bez mnogo muke. Na kraju
sam odlu~io da odbijemo njihove ucene i
prepustimo im da na tr`i{tu sami provere
koliko su realne cene koje su tra`ili od dr`ave
za svoju imovinu. Mislim da su napravili
ogromnu gre{ku i da verovatno nikada ne}e
dobiti ponudu kakvu su imali od dr`ave. A mi
smo u me|uvremenu napravili dogovor sa
ministarstvom odbrane da se auto-park
izgradi na lokaciji nekada{nje kasarne
Gro{nica i u tome mi je puno pomogao
Dragan [utanovac. Sada se tamo radi i no}u i
vikendom, gradnja odmi~e i na kraju }e sve
biti potpuno spremno za po~etak masovne
proizvodnje novog modela, koja je planirana
za prole}e. Posebno me raduje {to se ovih
dana raspisuje konkurs za zapo{ljavanje
novih radnika koji }e dobiti posao kod
Fijatovih komponenta{a. Nadam se da
polako svima postaje jasno da sam svih ovih
godina bio u pravu. 

Ugovor sa Fijatom bio je predmet
rasprava u javnosti. Ako je ta~na tvrdnja
da su zatamnjeni delovi samo ~uvanje
poslovne tajne i tehnolo{kih postupaka,
da li, kada ti tehni~ki detalji vi{e ne budu
inovacija, mo`emo da o~ekujemo da }e
dokument biti dostupan?

- Oduvek sam smatrao da kompletan
ugovor treba da bude javan i ne razumem
Italijane za{to ne daju saglasnost da se sve
objavi. Ovim projektom se treba hvaliti, jer je
to najbolji primer kako bi trebalo da se radi i
u drugim segmentima ekonomije i dru{tva.
Veoma dugo sam potpuno sam bio isturen
na vetrometini sumnji i neopravdanih kritika
u vezi sa Fijatom, ali sada sam ponosan {to
sam ispunio svoje obe}anje dato gra|anima
pre nekoliko godina. M. N. S.

Uz Fijat uspeli smo da dovedemo i dva najve}a
evropska proizvo|a~a auto-komponenata, Bo{ i
Kontinental, a privukli smo i ju`nokorejsku Juru, koja
je za samo dve godine otvorila ~ak ~etiri fabrike i 5.000
novih radnih mesta. Ve} ove godine je uo~ljivo
pove}ana pokrivenost uvoza izvozom, a pravi efekti
vide}e se u narednim godinama. Samo }e izvoz
automobila dosti}i vrednost od 1,5 milijardi evra
godi{nje, dok se od izvoza auto-komponenata o~ekuje
prihod od najmanje milijardu evra godi{nje. A to je
vi{e od jedne tre}ine sada{njeg ukupnog srpskog izvoza
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„Efekat Fijat“
oseæaæe se 
od 2013. 

Neboj{a ]iri}, ministar ekonomije i 
regionalnog razvoja

T e{ko je prognozirati koje efekte }e kod nas imati drugi udar ekonomske krize,
a to potvr|uju i de{avanja poslednjih meseci u Americi i evrozoni. Ono {to je
bio problem na po~etku krize, pre dve godine, rast stope nezaposlenosti koja
je u me|uvremenu dostigla 22 procenta, nelikvidnost na{e privrede, povre-
mene velike oscilacije kursa - i dalje }e biti problem. Pored toga, mo`emo da

o~ekujemo, da se kriza u Italiji efektuira kroz manju tra`nju na{ih proizvoda, jer je ta ze-
mlja uz Nema~ku i Austriju, jedan od najzna~ajnijih partnera srpske privrede. Sa druge
strane, mogu}e je da }e zbog krize u nekim zemljama njihove banke smanjiti svoj obim
izlo`enosti na srpskom tr`i{tu. Za sada nema naznaka da }e do toga do}i, a u prilog tome
idu i cifre koje pokazuju  da nema smanjenog obima kreditiranja. Ono {to moramo da
obezbedimo u dogovoru sa bankama, jer su gotovo sve strane i privatne, jeste da nivo pla-
smana u narednoj godini ne smanjuju, kako bi se anulirao efekat usporavanja evropske
privrede koji se odmah reflektuje na na{e izvozne indikatore - ka`e u razgovoru za Da-
nas ministar ekonomije i regionalnog razvoja Neboj{a ]iri}.

Bud`etskim intervencijama kriza bi mogla bar malo da se ubla`i kada taj izvor ne
bi bio ograni~en. Da li neke druge mere stoje na raspolaganju?

- Bud`et jeste ograni~en ne samo zbog aran`mana sa MMF-om, ve} i zbog Zakona o
fiskalnoj odgovornosti koji limitira deficit na maksimalnih 4,5 odsto BDP-a. ̂ injenica je
da je program koji je Vlada sprovodila u prethodne tri godine dao puni efekat, a to je po-
tvrdio i MMF koji je ocenio da se tim merama duguje najmanje polovina bruto rasta u
pro{loj godini. Veliki deo privrede pre`iveo je zahvaljuju}i subvencionisanim kreditima
za likvidnost, i zato se zala`em da se isti programi nastavi i u slede}oj godini. 

Koji su programi presudni?
- Vide}emo koliko je mogu}e da se odr`i podr{ka industriji vagona i {inskih vozila,

kao i doma}oj proizvodnji autobusa, jer za sebe vezuju veliki broj  malih i srednjih pred-
uze}a. Tako|e sam razgovarao sa Ministarstvom finansija o mogu}nostima da se  pro-
na|e deo novca za to, a ukoliko to ne bude moglo kroz  bud`et, ne vidim drugi na~in os-
im da se smanji obavezna rezerva i tako oslobo|ena sredstva plasiraju u privredu, pre sve-
ga u investicione programe i izvozne kompanije. To je jedini preostali na~in da se likvid-
nost upumpa u sistem.

To zna~i da banke nisu spremne ili nemaju mogu}nosti da plasiraju ve}i novac u
privredu?

- I one u ovim uslovima, detaljnije nego pre dve godine, analiziraju svaki plasman, a sa
druge strane, imaju na raspolaganju manje para iz krosborder pozajmica od svojih ma-
tica. Zbog procene rizika, ve}ina programa koje mogu da podr`e, imaju visoke kamate, pa
krediti za privrednike nisu isplativi. Zato mislim da bi osloba|anje devizne rezerve do-
prinelo likvidnosti uporedo sa tim postoji i stav Narodne banke Srbije, da to u ovom tre-
nutku nije izvodljivo...

Guverner je ba{ tvrdoglav?
- U ovom trenutku ne postoji intencija da se stvori konflikt ili utisak da smo na su-

protstavljenim stranama. I guverner, koji je nestrana~ka li~nost, i Vlada i privrednici,
svi smo mi na istoj strani. Ne mo`e se imati zdrav bankarski sistem ako nemate zdravu
privredu. Tako|e, ne mo`emo se pona{ati kao da svako od nas ima svoj zaseban feud i
da nas ne interesuje {ta se de{ava u drugim segmentima. Ako je jasno da banke kroz fi-

nansiranje omogu}avaju ili ne normalno poslovanje privrede, onda bi cen-
tralna banka, ne ugro`avaju}i pri tom svoju nezavisnost, trebalo da preuzme
aktivniju ulogu. 

^esto privrednici pominju da prostor koji zauzima siva ekonomija nije
dovoljno iskori{}en. Za{to dr`ava vi{e pod deset godina uporno izbegava
da u|e u obra~un sa tim?

- Razne su procene o udelu sive ekonomije, kre}u se od deset do 40 proce-
nata i ta~no je da to najvi{e zavisi od sektora privrede. Sla`em se da je potreb-
no ve}e anga`ovanje dr`ave, a jedan od na~ina koji mislim da daje rezultate
je Uredba o podsticaju zapo{ljavanja, kojom smo za tri-~etiri meseca uspeli
da zaposlimo oko 9.000 ljudi. Mo`da to izgleda malo u odnosu na ukupan broj
nezaposlenih, ali svaki pomak koji se u tom delu napravi, bilo da je re~ o Ured-
bi ili novim investitorima koji }e otvoriti 50, 100, 500 radnih mesta ili poput
Benetona, zaposliti 3.000 ljudi - sve to doprinosi. Jasno je da u ovakvoj situa-
ciji nije lako sa~uvati radna mesta a svako novo zapo{ljavanje sigurno je da
predstavlja uspeh.

Da li je napravljena ra~unica koliko {tete realni sektor trpi zbog robe,
novca i usluga na sivom tr`i{tu.

- Ja nemam te podatke, ali  ako neko prodaje robu za koju nije platio cari-
nu, poreze ili ako radnike pla}a „ke{om“ i ne reguli{e im zdravstvene i penzi-
one doprinose, onda je to kumulativan, a ne samo problem dr`avne kase ko-
ja nije ubrala prihod. Mislim da bi re{avanju te vrste problema pomoglo deli-
mi~no smanjivanje op{te stope poreza i doprinosa, nameta na plate. To bi bio
jedan dobar paket, koji bi uz rigoroznu kontrolu, omogu}ilo ljudima koji sa-
da rade u sivoj zoni, da u|u u sistem.

Industrijska proizvodnja je i pro{log meseca zabele`ila pad, i ve} dugo se
dr`imo na nivou koji je imala privreda 70-ih godina. Kada o~ekujete da
}e ta kriva krenuti uzlazno i da }e biti vidljiv efekat investicija poput Fija-
ta ili Benetona.

- Moramo biti svesni de{avanja 90-ih godina, kada je industrijska proiz-
vodnja potpuno devastirana, i kada smo 2000. imali jako nisku startnu osno-
vu. Iako od tada idemo uzlaznom putanjom, jo{ uvek smo ispod psiholo{ke
granice koja je postavljena krajem 80-ih, kada nam je privreda bila najja~a. In-
vesticije, poput Fijata ili Benetona, prakti~no sva inostrana ulaganja, jer su u
90 odsto slu~ajeva ti programi okrenuti izvozu, podi`u proizvodnju. Ali, po-
trebno je vreme da se to realizuje, i Fijat je dobar primer za to. Naime, o~eku-
je se da }e, kada po~ne punim kapacitetom da radi, ostvarivati izvoz od 1,3 do
1,5 milijardi evra, {to je u odnosu na pro{logodi{njih sedam milijardi evra, ve-

liki udeo, dok je procena da }e se u toj fabrici stvarati oko dva odsto BDP-a.
Kada se tome doda podatak da }e 80 odsto proizvedenog automobila biti do-
ma}eg porekla, sve osim motora i menja~a, onda je jasno koliko }e to da po-
digne industrijsku proizvodnju i one fabrike koje prate Fijatovu investiciju.

Koliko je lo{a privatizacija uticala na sada{nje stanje u realnom sektoru?
- Oko 30 odsto privatizacija koje su zavr{ile raskidom ugovora sigurno je

da nisu doprinele tome, negde je re~ o tome da vlasnici nisu imali dobre name-
re, a negde se jednostavno nisu sna{li. Gre{ku vidim i u konceptu jer nije tre-
balo dozvoliti isplatu na rate, niti da se aukcije raspisuju bez kvalifikacionih
uslova. Uz to, na po~etku prodaje dru{tvenih preduze}a, dr`ava jo{ nije ima-
la mogu}nost da oduzima nelegalno ste~enu imovinu, a u to vreme ni krimi-
nal u privredi nije ganjan ovako kako se sada radi. Ali, nije mogu}e ispraviti
sve odjednom, iako mislim da idemo ka ure|enijem sistemu.

Fijat je jedna od svetlijih ta~aka u na{oj ekonomskoj pri~i. Kada }e obi~-
no gra|ani mo}i da osete benefite te investicije?

- U punoj meri efekti na obi~an `ivot i statistiku, po~e}e da se ose}aju ne-
gde 2013. U nekoliko narednih godina, dinamikom kojom se realizuju sve in-
vesticije o kojima govorimo, bi}e vidljiv industrijski rast i ve}a uposlenost. Fi-
jat }e u Kragujevcu imati najmoderniju fabriku, i kada investicioni ciklus bu-
de zavr{en, bi}e uposleno oko 3.500 radnika. U automobilskoj industriji to se
mno`i sa ~etiri kako bi se dobio ukupan broj radnika koji kroz drugu proiz-
vodnju prate taj posao. M. N. S.

Znam da poslodavci smanjuju tro{kove otpu{taju}i
radnike i da situacija nije laka, ali nadam se da 
}emo u nekom relativno kratkom roku imati rast
broja zaposlenih. Realizacija nedavno ugovorenih
projekata kao {to su Bo{, Svarovski, Kalcedonija,
Kuper, ve} u narednoj godini da}e efekte

Najbolji izvoznik 2011. godine je kompanija „Tarket“
(Tarkett) iz Ba~ke Palanke. Nagradu za najbolji izvozni
proizvod dobila je firma „Medika sistems & prodakts“
(Medica Systems & Products) iz Beograda, dok je za
osvajanje novog tr`i{ta nagradu dobila kompanija
„Patent ko“ (Co) iz Mi{i}eva. Nagradu u kategoriji malih i
srednjih preduze}a dobila je firma „FSO Go{a“ iz
Simi}eva, dok je posebno priznanje u ovoj kategoriji
dobila kompanija „Eleks komerc“ (Elex Commerce) iz
Beograda. Specijalnu nagradu za najbolju preduzetnicu
godine dobila je Biljana Jovanovi} iz kompanije „Luna“,
dok je posebno priznanje u ovoj kategoriji dobila Marina
Milovi} iz kompanije „Maja promet“.

Kompanija „Tarket“ dobila je nagradu
jer }e vrednost njenog ovogodi{njeg
izvoza prema{iti 100 miliona evra, a svoje
glavne proizvode - podne obloge od
vinila i vi{eslojne parkete, uspela je da
plasira pored zemalja u regionu i na
tr`i{ta Rusije, Belorusije, Ukrajine,
[vedske i Poljske. Nagradu za najbolji
izvozni proizvod ove godine odnela je
kompanija „Medika sistems & prodakts“ za medicinski
skener koji koristi snop „iks“ zraka za generisanje
trodimenzionalne slike zuba i glave. Proizvod je
kompletno projektovan i proizveden u Srbiji. U kategoriji
malih i srednjih preduze}a nagradu je dobila kompanija
„Fabrika specijalne opreme Go{a“, koja celokupnu
proizvodnju auto-me{alica za beton izvozi na
tr`i{ta Nema~ke, SAD, Brazila, Belgije i Indije, a u
odnosu na pro{lu godinu izvoz je duplirala.
Posebno priznanje u ovoj kategoriji dobila je i
kompanija „Eleks komerc“, koja izvozi opremu za
proizvodnju radioizotopa i radiofarmaceutika na tr`i{ta
Belgije, Nema~ke, [vajcarske, SAD, Rusije i dr. Nagradu za
osvajanje novog izvoznog tr`i{ta u 2011. godini pripala
je preduze}u „Patent ko“, koje je uspelo da u ogromnoj
konkurenciji proizvo|a~a iz celog sveta plasira svoje
proizvode na tr`i{ta Perua i Tajlanda. Ta kompanija se
bavi proizvodnjom aditiva za sto~nu hranu, kao i
transferom tehnologije u domenu proizvodnje
bezbednog i kvalitetnog mesa.

Specijalnu nagradu za najbolju `enu preduzetnika,
koju SIEPA po prvi put dodeljuje ove godine, dobila je
Biljana Jovanovi} iz kompanije „Luna“, koja se bavi
proizvodnjom `enske konfekcije. Ta kompanija je vrlo
aktivna u afirmaciji `enskog preduzetni{tva kod mla|e
populacije, a 98 odsto zaposlenih su `ene. Posebno
priznanje u ovoj kategoriji dobila je i Marina Milovi} iz
kompanije „Maja promet“, koja je kao Ambasadorka
`enskog preduzetni{tva dala li~ni doprinos razvoju kako
`enskog, tako i preduzetni{tva uop{te u Srbiji. Evropska
komisija intenzivno neguje promociju `enskog
preduzetni{tva i u tu svrhu je pokrenula projekat pod

nazivom „Evropska mre`a ambasadora
`enskog preduzetni{tva”, kojem se
pridru`ila i Srbija. 

Sponzori ovogodi{nje dodele
Nagrade za izvoznika godine su
„Prokredit banka“, koja je firmi „FSO
Go{a“ uru~ila ~ek u iznosu od 15.000 evra
za unapre|enje izvoznih aktivnosti, „DHL
International Beograd“ koja je firmi
„Patent ko“ dodelila nagradu u visini od

10.000 evra u uslugama izvoza i „Oran` studio“, koja je
firmi „Medika sistems & prodakts“ dodelila nagradu u
visini od 10.000 evra u vidu izrade promotivne
marketin{ke kampanje. SIEPA je „Luni“ uru~ila nagradu u
vidu programa obuke zaposlenih u cilju unapre|enja
prodaje, efikasnosti  i radnih sposobnosti.

SIEPA dodeljuje ovu nagradu od 2004, sa namerom
da ovo dr`avno priznanje poslu`i kao stimulans za nove
izvozne poduhvate najboljim izvoznim preduze}ima u
Srbiji. Nagrada donosi i ekskluzivno pravo da nagra|ene
kompanije u svom materijalu koriste logo „Izvoznika
godine“. Pored toga, manifestacija „Izvoznik godine“ je
izabrana za jedan od doga|aja iz Srbije u okviru
Evropske nedelje malih i srednjih preduze}a 
(SME WEEK 2011), kampanje promocije preduzetni{tva
pod pokroviteljstvom Evropske komisije.

„TARKETT“ – IZVOZNIK 2011.

Stimulans 
za nove izvozne poduhvate

MD

Aleksandar Ljubi}, savetnik u Ministarstvu ekonomije i regionalnog razvoja

Motor razvoja
Automobilska industrija, koja podrazumeva i proizvodnju
komponenti, i u uslovima velike ekonomske krize je motor
razvoja najsna`nijih zemalja. O tome svedo~i i ~injenica da
se u spasavanje svojih autoindustrija, uklju~uje sam
politi~ki vrh u tim zemljama. Tako je u re{avanje problema
u tim granama uklju~en u Americi Barak Obama, u
Francuskoj Nikola Sarkozi a u nema~koj Angela merkel.
Re~ je o sna`nijm kompanijama koje imaju podr{ku vlada,
pa i kod nas nema razloga da bude druga~ije, tim pre {to
se od proizvodnje u kompaniji FAS o~ekuje godi{nji devizni
priliv koji prema{uje 1,5 milijardi evra. Zna~ajan benefit je i
to {to su mnogobrojni kooperanti Fijata ve} do{li, ili su u
pregovorima da do|u u Srbiju, i za sada je to dostiglo broj od oko 120 firmi,
me|u kojima ima dosta svetskih imena. To }e omogu}iti da oko 80 odsto
proizvodnje u Fijatovom modelu imaju doma}e firme - obja{njkava savetnik u
Ministarstvu ekonomije Aleksandar Ljubi}, koji je neposredno zadu`en za
koordinaciju projekta „Fijat“.

Veliki sistemi
Kakvi su planovi za velike sisteme,

poput RTB Bor ili Petrohemije?
- Identifikovali smo sisteme u kojima ̀ e-

limo da napravimo funkcionalne, organizo-
vane kompanije gde je investicioni ciklus
zavr{en i gde su stvoreni maksimalni uslovi
za profitabilnost, tako da }e mo}i samostal-
no da posluju. Petrohemija je dobar primer,
jer 50 do 60 odsto svoje proizvodnje izvozi,
a mogla bi jo{ pet puta toliko kada bi uspe-
la da proizvede. Na{ cilj sada je da stvorimo
uslove za ve}u proizvodnju. 

Galenika
Najavljeno je da }e i Telekom po~etkom

godine dospeti na Berzu. [ta je planirano
za ostale sisteme poput Aerodroma, Jata,
Galenike.

- Aerodrom sigurno ne}e biti privatizovan
do kraja mandata ove Vlade, ali akcije su pode-
ljene gra|anima i njima se trguje na Berzi. Kod
Galenike, rekao bih da smo u maju ove godine,
u poslednjem trenutku, odreagovali na stanje u
toj firmi, nakon ~ega je do{lo do smanjenja tro-
{kova. Otpu{teno je oko 250 ljudi, menja se
struktura zaposlenih, a i pored komplikovane i
te{ke situacije u toj firmi, sa~injen je finansijski
okvir, obezbe|eno kreditiranje i nadam se da }e
tako stabilizovana kompanija uspeti da na|e
dobrog strate{kog partnera. 
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\ enerali je jedna od pr-
vih italijanskih kompa-
nija koje su procenile
da je Srbija zemlja sa
svetlom budu}no{}u i

velikim potencijalom da se uklopi u
kompanijsku strategiju {irenja na tr-
`i{ta isto~noevropskih zemalja. Zato
smo 2006. sklopili dogovor sa Deltom
o osnivanju zajedni~ke kompaniju za
osiguranje ~iji su proizvodi namenje-
ni klijentima na srpskom tr`i{tu. Kad
je re~ o saradnji sa Fijatom, ona je ve-
oma dobra, s obzirom na to da smo
mi deo sporazuma o osiguranju koji
Fijat realizuje {irom sveta sa nekoliko
osiguravaju}ih kompanija. Ali Fijat
nije jedina italijanska kompanija koju
mi osiguravamo u Srbiji. Na{e usluge
koriste i druga mala i srednja, kako
italijanska, tako i neitalijanska, pre-
duze}a koja su izabrala Srbiju kao ba-
zu za svoje poslovanje - ka`e na po-
~etku razgovora za Danas, Andrea Si-
mon}eli, generalni direktor i pred-
sednik Izvr{nog odbora Delta \ene-
rali osiguranja.

Podatak da udeo osiguranja u bru-
to doma}em proizvodu Srbije iznosi
skromnih 1,8 odsto i da samo 2,5 od-
sto stanovnika poseduje polisu, ne
deluje ohrabruju}e. Kada }e Srbija,
poput recimo Hrvatske i Slova~ke,
mo}i da se pohvali udelom osigura-
nja u BDP od oko tri odsto i u kojoj
meri ukupni ekonomski ambijent,
koji karakteri{e visoka javna potro-
{nja i nizak nivo privrednog rasta,
uti~e na rad osiguravaju}ih ku}a?

- Javni dug ne uti~e direktno na tr-
`i{te osiguranja i u odnosu na proble-
me sa kojima se danas suo~avaju ze-
mlje Zapadne Evrope, moglo bi se re-
}i da Srbija prolazi izuzetno dobro.
Nizak rast BDP-a jeste problem i uto-

liko pre bi trebalo raditi na podizanju
nivoa svesti o zna~aju osiguranja kao
svojevrsnom vidu {tednje, ~ak i u
ovim te{kim vremenima. Za{tita
imovine i zdravlja vredna je te male
`rtve pojedinca.

Prema mi{ljenju ve}ine predstav-
nika ove bran{e vetar u jedra indu-
striji osiguranja trebalo bi da
„udahne“ dr`ava - kroz poreske
olak{ice. Vi, me|utim, ne delite taj
stav i smatrate da ova industrija ne
treba da `ivi „od dr`avne milosti-
nje“. Ipak, od dr`ave o~ekujete da
obezbedi odgovaraju}i zakonski
okvir za poslovanje osiguravaju}ih
ku}a. Na {ta konkretno mislite?

- Bilo koji posao, uklju~uju}i i osi-
guranje, mora da se zasniva na sop-
stvenom radu, u suprotnom ga treba
ugasiti. Ali, dr`ava bi trebalo da ga-
rantuje jasan pravni okvir, nadzor i
slobodnu konkurenciju. Pored toga,
trebalo bi da pru`i podr{ku osigurava-
ju}im ku}ama u {irenju kulture osigu-
ranja. Vi{e volim da prodam polisu
osiguranja dobro informisanom kli-
jentu i da platim porez, umesto da pri-
mam podsticaje za prodaju nekog
proizvoda kupcu koji nema svest o to-
me {ta je kupio. Kada je ̀ ivotno osigu-
ranje u pitanju, dr`ava treba da pod-
sti~e {tednju kako bi se dugoro~nih, u
odnosu na kratkoro~ne depozite, po-
ve}ao. Na taj na~in }e polise `ivotnog
osiguranja i penzijski fondovi postati
veoma konkurentna investiciona al-
ternativa za srpske kupce.

Ima se utisak da manje osigurava-
ju}e ku}e poku{avaju na razne na~i-
ne da obezbede vizu za ulazak na tr-
`i{te, nude}i potencijalnim klijenti-
ma {iroku lepezu pogodnosti. Kako
se borite sa tom, ponekad i nelojal-
nom, konkurencijom i mislite li da

bi uvo|enje principa Solventnosti II
unelo vi{e reda?

- Solventnost II }e sigurno pomo}i
da se jasno poka`e ko je u poslovima
osiguranja u stanju da ima dovoljno
kapitala kojim mo`e da podr`i ugovo-
rene dugoro~ne odnose sa klijentima.
To je veoma va`no jer se mi bavimo
dugoro~nim poslom.

Svoj, ina~e respektabilan, portfo-
lio obogatili ste novim proizvodima
pri ~emu ste akcenat stavili na osi-
guranje od nezgoda, zdravstveno i
„mini kasko“ osiguranje. Na koju
ciljnu grupu ra~unate?

- Dobri i pouzdani proizvodi su su-
{tina na{eg poslovanja, jer `elimo da
svojim klijentima ponudimo najvi{i
nivo usluge u datom trenutku. Nove
polise osiguranja od nezgode, zdrav-
stveno i „mini kasko“ osiguranje
osmi{ljeni su tako da obuhvate {to {iru
lepezu klijenata koji imaju potrebu za
ovom vrstom pokri}a ali do sada nisu
mogli da ga priu{te sebi. Zahvaljuju}i
novim proizvodima, klijentima nudi-
mo jeftinije re{enje sa i dalje razum-
nim pokri}em. To je ponuda koja daje
dobru vrednost za ulo`en novac.

U uslovima kada je evropska valu-
ta na ozbiljnom ispitu veliku pa`nju
privla~i jo{ jedan proizvod Delta
\eneralija - re~ je o ̀ ivotnom osigu-
ranju u dinarima. Kakve efekte o~e-
kujete od ovog poslovnog poteza?

- Dinarski proizvod `ivotnog osi-
guranja predstavlja odgovor Delta \e-
neralija na nastojanje Narodne banke
Srbije da se smanji {tednja u evrima.
[tednja u dinarima se, u poslednje
vreme, pokazala kao dobar izbor i si-
guran sam da }e i u budu}nosti prinos
u dinarima biti konkurentan. Sve
strane valute su danas pod pa`ljivom
prismotrom, uklju~uju}i i evro. Na{

dinarski proizvod, promovisan u no-
vembru, dosti`e rekordnu prodaju u
`ivotnom osiguranju jer je jeftiniji od
evro proizvoda i garantuje privla~ni
prinos na investiciju.

Tr`i{te osiguranja u Srbiji zabele-
`ilo je pro{le godine rast od 5,6 od-
sto a u prvoj polovini 2011. skok od
oko tri odsto. Da li }e du`ni~ka kri-
za koja potresa Evropu zaustaviti
trend rasta? Kakve su Va{e procene
za 2012?

- Stopa rasta tr`i{ta u Srbiji se sma-
njuje u odnosu na dobra, stara vreme-
na i u tom smislu ne o~ekujem bitnije
promene ni u 2012. Smatram da glav-
ni razlog za to nije evropska du`ni~ka
kriza, mada je nesporno da u ekono-
mijama postoji uzro~no posledi~na
veza, ali je ipak nedostatak rasta na lo-
kalnom tr`i{tu glavni razlog za to. 

Emitovanjem zapisa Trezora glad
za atraktivnim hartijama od vred-
nosti samo je utoljena. Da li bi evro-
obveznice koje bi pratile proces re-
stitucije, kao i korporativne obve-
znice, ubla`ile taj problem. Da li
Delta \enerali investira u inostrane
hartije od vrednosti?

- Delta \enerali osiguranje ne ula`e
u inostrane hartije od vrednosti, tako
da mi svoje obaveze uskla|ujemo sa-
mo sa ponudom na doma}em tr`i{tu.

Kako na poslovanje Delta \enera-
lija uti~e pad cena akcija na berzi?  

- Akcije u na{em portfoliju ~ine tri
odsto od ukupne aktive, {to je najni`i
procenat od osnivanja Delta \enerali
osiguranja. Ovaj rezultat smo ostvari-
li zahvaljuju}i opreznoj strategiji pre-
me{tanja sredstava koju sprovodimo
od pro{log maja, {to nam je omogu}i-
lo da ne pretrpimo gubitak zbog pada
tr`i{ta. 

Mirjana Stevanovi}

Prema
broju
Jedan

Prema podacima
NBS za prvu polovinu
2011. Delta \enerali
zauzima drugo mesto,
odmah iza „Dunava“.
Da li ste zadovoljni po-
zicijom na srpskom tr-
`i{tu osiguranja? 

- Ne samo krajem ju-
na, ve} i na kraju tre}eg
kvartala 2011. Delta \e-
nerali osiguranje zauzima
drugo mesto na srpskom
tr`i{tu osiguranja. Narav-
no da smo zadovoljni ta-
kvom pozicijom, ali ciljevi
se postavljaju da bi bili
prekora~eni. @elimo da,
kao i \okovi}, postigne-
mo izuzetne rezultate i
jednog dana postanemo
broj Jedan!

Andrea Simon}eli, generalni 
direktor i predsednik Izvr{nog odbora 
Delta \enerali osiguranja

Procenili smo 
da trzište Srbije ima 
veliki potencijal

Andrea 
Simon}eli
Saradnja 
sa Fijatom 
veoma dobra
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